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یکـــی از اســـتثناهای تاریخ کشـــتی فرنگی 
ایـــران حســـن رنگرز اســـت؛ کســـی کـــه با 
یـــک طـــا و برنز توانســـت نـــام خـــود را بر 
ســـر زبان ها بینـــدازد. آن  هـــم در روزهایی 
که کشـــتی فرنگی تـــوان گرفتن مدال طا 
در قهرمانـــی آســـیا را هـــم به ســـختی پیدا 
می کـــرد امـــا حـــالا ایـــن چهـــره اســـتثنایی 
بـــه عنـــوان ســـرمربی انتخاب شـــده و قرار 
اســـت که در المپیک هدایـــت تیم ملی را 
برعهده داشـــته باشـــد امـــا او رؤیای بزرگی 
دارد. او در این المپیک به دنبال کنار زدن 
حســـرت طایی شـــدن اســـت. او می گوید 
بزرگ تریـــن رؤیایش رســـیدن بـــه 4 طای 

المپیک اســـت.

در عرصه قهرمانی یکی از کشتی گیران مطرح 
ایران بودی و البته شاید هم بدشانس. حالا 

در قامت سرمربی شاید بتوانی تعریف بهتری 
از دوران قهرمانی داشته باشی.

دوران قهرمانـــی و کشـــتی گیری سراســـر پـــر از 
ریاضـــت، ســـختی و رنـــج اســـت و به هر شـــکل 
کشتی گیر باید به یک سرســـختی ذهنی برسد. 
باید درد وقت گذاشـــتن، تعهد، سختکوشـــی را 
به جان بخرد تا نامش را مانا کند. مســـیر ورزش 
قهرمانی، مســـیر ســـنگلاخی و پر از موانع است 
ولـــی وقتـــی به انتهـــای مســـیر می رســـند، مثل 
صعود بـــه قله کوه می ماند و وقتی یک ورزشـــکار 
بـــه قهرمانی می رســـد و بـــه گذشـــته می نگرد، 
متوجه می شـــود کـــه ایـــن قهرمانـــی ارزش آن 
همه سختی را داشته اســـت. همانند وقتی که از 
یک کوهنوردی ســـخت برمی گردی و در هنگام 
بازگشـــت با آرامـــش و راحتـــی به ســـختی های 

مســـیر رفت نـــگاه می کنی.
و همین باعث می شود که قهرمانان ورزشی، 

چهره خاصی هستند.
دوران قهرمانی، مســـیر زندگی و حتی شخصیت 
افـــراد را تغییـــر مـــی  دهـــد و باعـــث می شـــود 
کـــه افـــراد در ســـایر بخش هـــای زندگـــی هـــم 

چهره هـــای موفقـــی باشـــند.
و شاید همین شاخصه زندگی قهرمانی باعث 
شد که خیلی زود وارد عرصه مدیریت شوی؟

فقط من نبودم؛ رســـول خادم، امیررضا خادم، 
علیرضا دبیـــر، عبـــاس جدیـــدی و خیلی های 
دیگر از قهرمانان بزرگ کشـــتی بودنـــد اما وارد 
 در این عرصه هم 

ً
عرصه سیاست شـــدند و بعضا

افـــراد موفقی بودند.
ولی خیلی زود از عرصه قهرمانی کنار رفتی. 

یک طلا و یک برنز جهان آن  هم در روزهایی 
که در عرصه جهانی حرفی برای گفتن 

نداشتیم.
مجموعه ای از دلایل و اتفاقات دســـت به دست 
هـــم داد تا زود از عرصه کشـــتی بـــروم اما خدا را 
شـــکر می کنم. امروز که نـــگاه می کنـــم اعتقاد 
دارم کـــه لطـــف خدا شـــامل حال من شـــده و از 

این بابت شاکر هســـتم. همه  تلاشـــم را کردم تا 
. شم با ین  بهتر

یک طلا و برنز جهان احتمالاً می شد که بهتر و 
بیشتر هم باشد.

هر چیـــزی کـــه برایـــم رقم خـــورد تقدیـــر الهی 
بود. برایم شـــیرین بود، هم بردهایی که آوردم 
شـــیرین بود و هم باخت هایم مهم بود. شـــاید 
در بعضی جاها هم اشـــتباهات فنی داشـــتم اما 
الان که به گذشـــته نگاه می کنم راضی هســـتم.

هنوز هم جهانی 2002 و مسابقه نیمه نهایی 
برای علاقه مندان به کشتی سؤال است. 

چطور آن مسابقه را باختی؟
اتفـــاق بســـیار دردناکـــی بـــرای من بود. شـــاید 
الان کـــه بـــه آن روزها فکـــر می کنم بیشـــتر درد 
می کشـــم. چـــرا کـــه آن موقـــع فکـــر می کـــردم 
را  باخـــت  آن  می توانـــم  بعـــدی  ســـال های  در 
جبـــران کنـــم اما هرگـــز ایـــن فرصت و شـــانس 
را پیـــدا نکـــردم. بیـــش از دو دهـــه از آن ماجرا 
گذشـــته و هنوز هم وقتـــی این کشـــتی گیر را در 
تورنمنت های بین المللی می بینـــم، یاد آن روز 

. فتم می ا عجیـــب 
شاید اینکه می گویند باید قدر لحظات را 
دانست را بهتر از هر کسی درک می کنی.

بـــه هـــر حـــال خیلـــی از آن ماجرا گذشـــت ولی 
 این 

ً
برایـــم درس عبرت بزرگی شـــد. مـــن واقعا

کردم. زندگـــی  را  جمله 
یک حسرت بزرگ برای تو شد.

حســـرت بزرگ تـــری را هـــم در ســـال های بعـــد 
تجربـــه کـــردم. بزرگ ترین آرزوی مـــن حضور در 
المپیک و کســـب طـــلای المپیک بـــود اما هرگز 
به آن نرســـیدم و این برای من خیلی تلخ شـــد. 
حضور در المپیک و کسب مدال طلای المپیک 
بزرگ تریـــن آرزو و مهم تریـــن اتفاق هر ورزشـــکار 
حرفـــه ای اســـت ولـــی ایـــن موفقیـــت مهـــم را 
نتوانســـتم تجربه کنم. با توجه به تـــوان فنی که 
در آن زمان داشـــتم حضور در بازی های آسیایی 
و طـــلای المپیـــک را حق خودم می دانســـتم اما 

به بزرگ ترین حســـرت ورزشـــی ام تبدیل شـــد.
و حالا در نقش سرمربی در آستانه حضور در 

المپیک هستی؟
من فکـــر نمی کنـــم کـــه موفقیـــت در المپیک و 
کســـب مدال طلا توســـط کشـــتی گیران در این 

رویـــداد بزرگ کمتـــر از طلای خودم باشـــد.
یعنی در این حد واقعاً خوشحال می شوی؟

نزدیک به دو دهه اســـت که کشتی فرنگی ایران 
به موفقیت هـــای کم نظیـــری در ســـطح جهان 
رســـیده و حالا بزرگ تریـــن آرزوی مـــن در حال 

حاضر تکـــرار این موفقیت ها اســـت.
به رؤیای دوران قهرمانی که نرسیدی، فکر 

می کنی به رؤیای دوران مربیگری برسی؟
رؤیـــای من در عرصـــه مربیگری کســـب 4 مدال 

طلای المپیک اســـت.
یعنی عبور از رکورد محمد بنا؟

نه موضـــوع این نیســـت. من نگاهـــم در عرصه 
مربیگـــری مثـــل مســـابقات دوی 4 در 400 متـــر 
امـــدادی اســـت. چـــوب را از محمد بنـــا تحویل 
گرفتـــم و بایـــد به بهترین شـــکل ممکـــن دیر یا 
زود به فـــرد بعدی تحویـــل بدهم. بـــار امانتی را 
به دوش کشـــیدم و باید امانتدار خوبی باشـــم.  
جمله شما یعنی به فکر ثبت یک رکورد جدید 

هستی، این توقع زیادی را به وجود می آورد.

تمـــام تـــوان و تمرکـــزم این اســـت کـــه امانتدار 
خوبی باشـــم. به چیز دیگری فکـــر نمی کنم اما 
اگر توقعی وجـــود دارد و این توقع از جانب مردم 
اســـت که مطالبه بحقی اســـت و بایـــد مثل یک 
ســـرباز برای تحقق مطالبه آنها تـــلاش کنیم اما 
اگر از جانب کارشناســـان و مســـئولان اســـت که 

می کند. فـــرق  بحث 
چرا؟

چـــون هیـــچ وقـــت المپیکـــی فکـــر نکردیـــم و 
هیـــچ وقت برای حضـــور در بازی هـــای المپیک 
برنامه ریزی نکردیم. همیشـــه به فکر مسابقات 
خـــوش  و  یـــم  بگیر ل  ا مـــد  . یـــم بود نـــی  جها
بدرخشـــیم و المپیک فدای جهانی شده است. 
باید نـــگاه خـــود را تغییر بدهیم، بایـــد المپیکی 

فکـــر کنیم.
ولی حالا در آستانه المپیک همه نگاه ها به 

سوی کشتی است.  
کشـــتی کلاً در تمـــام دوره هـــا 11 طـــلا گرفته که 
فقط 4 طلا ســـهم کشـــتی فرنگی بوده. کشـــتی 
فرنگی هـــم یک خـــط در میان طـــلای المپیک 

. گرفته  را 
این حرف یعنی در المپیک خبری از طلا 

نیست؟
نه من چنیـــن حرفی نـــزدم ولی می گویـــم باید 
شـــرایط را درک کـــرد. برنامه ریـــزی و اردوهـــا و 
تـــدارکات بـــه بهتریـــن شـــکل انجام شـــده اما 

المپیـــک رویـــداد دیگری اســـت.
می توانی کشتی فرنگی الان را با دوره خودتان 

مقایسه کنی؟
کشـــتی فرنگـــی در دوره مـــا بـــا الان اصـــلاً قابل 
قیـــاس نیســـت. دوره مـــا اعتمـــاد بـــه نفـــس 
نداشـــتیم. الان کشـــتی گیر 20 ســـاله بـــا توقـــع 
کســـب مدال طلای جهـــان بـــه اردو می آید اما 
آن موقع کســـی جـــرأت فکر کـــردن به مـــدال را 
نداشـــت. تمرینات، برنامه ریزی و امکانات همه 

چیـــز تغییر کرده اســـت.
اگر بخواهی ترکیبی رؤیایی بچینی کدام 

نفرات را انتخاب می کنی؟
بـــه نظـــرم در وزن 55 کیلوگرم حمید ســـوریان 
بهتریـــن تاریـــخ اســـت امـــا اگـــر بخواهـــم تیم 
المپیکـــی بچینـــم بایـــد بگویـــم کـــه در وزن ۶0 
کیلوگـــرم امیـــد نـــوروزی، در وزن ۶7 کیلوگرم 
م  گـــر کیلو  7 7 ن  وز ر  د  ، یـــی ا گر رضـــا  محمد
محمدعلی گرایـــی، در وزن 87 کیلوگرم طالب 
نعمت پـــور، در وزن 97 البتـــه ترافیـــک داریـــم. 
هادی ســـاروی که الان با چهار مـــدال جهانی و 
المپیک بهترین اســـت و در کنار او بابک قربانی 
و امیرعلی اکبری و قاســـم رضایی که با دو مدال 
المپیک پرافتخارترین فرنگی کار تاریخ اســـت. 
در وزن 130 کیلوگـــرم امیـــن میـــرزازاده بهترین 

کشـــتی گیر ســـنگین وزن است.
درباره نسل دوره شما که فقط دو مدال 
جهانی هم گرفت حرف زیاد بود. محمد 

بنا اعتقاد داشت که نسل شما مدال های 
بیشتری باید می گرفت.

نسل کشـــتی فرنگی که بعد از نســـل سیم خواه 
و چمن گلـــی آمـــد، واقعـــا شایســـتگی فراوانی 
داشـــت ولی به حق فنی خود نرســـیدند. شاید 
خیلی هـــا در آن تیـــم از مـــن بهتـــر بودنـــد امـــا 

نتوانســـتند بـــه حق خود برســـند.
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